
LXXV International Conference «NUCLEUS – 2025. Nuclear physics, … / Book of Abstracts

Эксперименты по измерению поляризуемости заряженных
и нейтральных пионов в Jlab
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Поляризуемость пиона является фундаментальным репером КХД в области конфаймента
в связи с существованием теоретического предсказания ее величины в рамках киральной
пертурбативной теории (ChPT). В связи с этим экспериментальное определение
поляризуемости пионов с высокой точностью крайне важно, обеспечивая наиболее
строгий тест правильности ChPT в качестве низкоэнергетического представления КХД.
Величины поляризуемости заряженных и нейтральных пионов в экспериментах CPP и
NPP будут определены с помощью измерений Примаковского сечения фоторождения
заряженных и нейтральных пионных пар на ядерной мишени. Данные для этих измерений
получены летом 2022 года на ускорителе им. Т. Джефферсона при взаимодействии
поляризованного фотонного пучка с энергией 4.5 - 5.8 ГэВ с ядрами свинца-208 на
модернизированной установке GlueX в Hall D.
В докладе будут обсуждены существующие измерения величин поляризуемости пионов,
текущее состояние экспериментов CPP/NPP и предварительные результаты анализа
данных.
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Nuclotron complex gives the unique opportunity to study spin effects using polarized deuteron
and proton beams from new polarized ion source. Recent results on the spin effects in deuteron-
proton and proton-proton elastic scattering sensitive to the short-range spin structure of the nucleon-
nucleon correlations are discussed.
The perspectives of further progress in physics program as well as in the development of the beam
polarimetry and proton spin manipulation techniques are discussed.
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Various models of polarized nuclear matter are considered in astrophysical studies of neutron stars
and magnetars (stars with magnetic fields up to ~1016 G). Recently, there has been a growing interest
to study the nuclear orientation effect to the characteristics of non-spherical heavy-ion collisions.
Thus, the possibility to carry out research with polarized heavy ions opens the way to obtain unique
experimental data for astrophysical and heavy-ion research.
In the talk we discuss an experiment aimed to demonstrate formation of tensor polarized heavy ion
beam in beam passage through a medium. The experiment is planned to be carried out in the NICA
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